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Een kort woord vooraf  

 

 

Van 1 oktober tot eind november 1977 verbleven wij in 

de gemeente Hummelo en Keppel, een plattelands-

gemeente in de Gelderse Achterhoek. In een van de vijf 

dorpskernen, Hummelo, logeerden wij gedurende de 

onderzoeksperiode op ôHet Zandõ, bij de ex-dorpsarts en 

zijn echtgenote. De enorme gastvrijheid en de grote steun 

die wij bij het onderzoek van onze gastheer en gastvrouw 

kregen willen we gaarne vermelden; onze dank gaat dan 

ook speciaal uit naar de heer en mevrouw van Donselaar. 

 

Wij zijn ook veel dank verschuldigd aan de bevolking van 

Hummelo en Keppel zonder wie een onderzoek als dit 

nooit verricht had kunnen worden. Zeer erkentelijk zijn 

wij voor de grote medewerking die we kregen van 

burgemeester Baris en de wethouders Buunk en Mink-

horst die ons meerdere malen persoonlijk ontvingen voor 

een gesprek. Voorts willen wij het ambtenarencorps van 

de gemeente Hummelo en Keppel danken voor hun 

medewerking. Een speciale vermelding verdient hierbij 

gemeentesecretaris Huntelaar die ons meerdere malen 

hielp bij het opsnorren van gegevens uit vaak reeds lange 

tijd niet meer gebruikte archieven. 

 

Voor de vele nuttige en leerzame aanwijzingen danken 

wij Ton Zwaan van het Instituut voor Culturele 

Antropologie te Nijmegen die tevens het Voorwoord 

voor ons schreef en onze eigen begeleider, Lodewijk 

Brunt, van het Instituut voor Culturele Antropologie te 

Utrecht. Voorts willen w ij mevrouw Blankenberg, 

mevrouw van Leeuwen en Carien Nelissen bedanken 

voor de grote inzet waarmee zij onze vrijwel onleesbare 

vellen papier hebben uitgetypt.  
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Hulde tenslotte aan het konijn dat ons op onze 

fietstochten langs donkere en natte landweggetjes zo 

vaak trouw begeleidde. 

 

 

 

Floris, Steeph en Jaap          

 

Mei 1977 
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In Hummelo, achter het huis waar wij logeerden, ligt een 

centrum voor geestelijk en lichamelijk gehandicapten. 

Met vaak grote inzet en doorzettingsvermogen proberen 

pupillen en begeleiders samen een stap te zetten die de 

eersten dichter bij een zelfstandige positie in de 

samenleving moet brengen. 

 

Aan hen dragen wij dit rapp ort op.  
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Voorwoord  

 

 

Wie een aantal jaren achtereen op het Nederlandse 

platteland heeft gewoond, heeft tal van veranderingen 

om zich heen kunnen waarnemen. Veranderingen, bij 

voorbeeld, in het landschap en de architectuur. Oude 

dorpskernen werden -en worden- afgebroken en 

opnieuw opgebouwd met nieuwe huizen, winkelcentra, 

een bank en vaak een nieuw gemeentehuis of 

kerkgebouw. Waar vroeger oude boerderijen en 

landbouwgronden lagen zijn nieuwe wijken ontstaan 

met rijen eengezinswoningen en soms zelfs flats. Het 

netwerk van wegen en weggetjes werd uitgebreid, 

verbreed en verhard om doorgang te verlenen aan het 

zich alsmaar uitbreidende gemotoriseerde verkeer. In 

veel gebieden in Nederland is het boerenbedrijf 

gespecialiseerd; waar vroeger het koren op de velden 

stond is nu alleen nog veeteelt, bij de boerderijen 

verrezen nieuwe stallen naast de oude en in die stallen 

gaat het er nu heel anders aan toe dan zo'n 20 jaar 

geleden. 

 

Met deze veranderingen zijn er ook veranderingen 

gekomen in de samenstelling van de bevolking op het 

platteland. Naast de oude middenstand kwam een 

nieuwe; wat meer industrie in de dorpen maakte het 

vele mensen mogelijk werk te vinden buiten het agrarisch 

bedrijf; de figuur van de landarbeider is zeldzaam 

geworden en in elke nieuwbouwwijk vindt men de 

forensen, die werken in de stad en wonen op het land. 

 

Al deze veranderingen hangen nauw samen met twee 

voorname ontwikkelingsprocessen die de gehele 

Nederlandse samenleving, waar wij allen deel van 

uitmaken, in de 100 jaar die achter ons liggen ingrijpend 

van karakter hebben doen veranderen. In de eerste 

plaats is dat het proces van industrialisering dat gepaard 

is gegaan met een omvangrijke verstedelijking. De 
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maatschappij die vroeger steunde op landbouw en 

handel is geworden tot een maatschappij die 

voornamelijk steunt op de industriële productiewijze. 

Woonde vroeger 70% van de Nederlanders op het 

platteland, nu woont 70% in de steden. Het tweede  

voorname ontwikkelingsproces is dat van de 

centralisering: ik doel op de alsmaar groeiende 

bevoegdheden en taken van de staatsoverheid. In 

Nederland is dat proces hand in hand gegaan met een 

proces van democratisering. De ontwikkeling van het 

algemeen kiesrecht, de groei van de maatschappelijke 

belangenorganisaties zoals bijvoorbeeld de boeren -

bonden en al het streven naar de verwerkelijking van 

gelijkwaardigheid. Ook dat is kenmerkend voor de 

Nederlandse samenleving. 

 

Deze veelomvattende ontwikkelingsprocessen hebben 

consequenties gehad -en hebben die nog steeds- voor de 

verhoudingen tussen mensen en groepen van mensen. 

Anderzijds komen ook in die veranderende intermen-

selijke verhoudingen de genoemde processen tot uiting. 

 

De schrijvers van deze scriptie -drie jonge antropologie -

studenten uit Utrecht- hebben geprobeerd om van die 

veranderende intermenselijke verhoudingen iets 

zichtbaar te maken. Door een bescheiden onderzoekje in 

het kader van hun studie uit te voeren in een 

Achterhoekse gemeente, zijn zij gestuit op een verschijn-

sel dat in onze samenleving niet veel meer voorkomt: 

grootgrondbezit in handen van families van 

aristocratische herkomst. Zij besloten na te gaan welke 

rol dergelijk bezit kan uitoefenen op de agrarische 

bedrijfsvoering op de lokale industriële activiteit en op 

de gemeentepolitiek. Uit de door hen verzamelde 

gegevens wordt duidelijk dat de betekenis van de 

landgoederen in meerdere opzichten nog aanzienlijk 

genoemd kan worden; anderzijds wordt eveneens 

toegelicht dat deze betekenis sterk is afgenomen in de 

laatste 50 tot 60 jaar.  
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Het voor u liggende onderzoeksverslag is het resultaat 

van een vingeroefening. Niettemin meen ik dat de 

auteurs erin geslaagd zijn iets van de zich wijzigende 

intermenselijke verhoudingen te verhelderen: mensen op 

lokaal niveau, zoals de mensen  in de onderzochte 

gemeenschap, zijn minder sterk op elkaar aangewezen 

dan voorheen en zijn minder direct afhankelijk van 

elkaar geworden. Daardoor is de uitoefening  van macht 

en de acceptatie van machtsverschillen wat minder 

vanzelfsprekend geworden. 

 

Door de ontwikkeling van de Nederlandse economie, in 

het voorafgaande kort aangeduid, is de bevolking van de 

gemeente meer afhankelijk geworden van mensen, 

markten en organisaties buiten de lokale gemeenschap. 

Door de ontwikkeling van de Nederlandse staat zijn de 

onderlinge verhoudingen in de gemeenschap wat meer 

gelijkwaardig geworden, iets wat bijvoorbeeld duidelijk 

tot uitdrukking komt in de pachtverhoudingen, die de 

schrijvers door een vergelijking van pachtcontracten 

belichten. 

 

Toch zijn er ook sporen aanwijsbaar van een verleden 

waarin de lokale gemeenschap meer in zichzelf besloten 

was en waarin een kleine groep mensen veel macht en 

invloed kon uitoefenen over anderen.  

 

De door de schrijvers in hun verslag beschreven 

veranderingen zijn het resultaat van ontwikkelings-

processen op lange termijn en slechts zeer ten dele door 

de direct betrokkenen zelf bewust gewild en uitgevoerd. 

Eerder dan een beschuldigende vinger uit te strekken, 

behoort het tot de taak van antropologen en sociologen 

mensen betere inzichten te verschaffen in de situaties 

waarin zij leven, moeten leven.  
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In feite weten wij immers niet zoveel af van de sociale 

verbanden waarin wij allen ons leven leiden en die 

grotendeels onze levensloop bepalen. In het licht van 

deze taak bieden de auteurs voldoende stof ter 

overdenking. 

 

 

 

A.C.L. Zwaan 

 

Nijmegen, juni 1977 
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Hoofdstuk 1: Verkenning van de gemeente 

Hummelo en Keppel 

 

 

Als je Hummelo nadert vanuit het noorden, ligt vlak aan 

de weg een boerderij; de luiken van deze boerderij zijn 

rood en geel geschilderd. Even verder aan de andere kant 

van weg, ligt het ôTuinhuisõ, een bescheiden naam voor 

een paleisje. De kleuren rood en geel zijn hier niet in de 

luiken verwerkt, maar in een vaandel op het dak. Het 

Tuinhuis kijkt onder meer uit op de pachtboer derij Loo, 

gelegen tussen de akkers. In de verte ligt het dorp 

Hummelo.  

 

Het Tuinhuis is de residentie van de heer van Enghuizen. 

Vroeger was het kleiner en als orangerie in gebruik van 

kasteel Enghuizen, een kolossaal palazzo, gebouwd in 

Italiaanse  stijl. Kasteel Enghuizen brandde kort na de 

oorlog uit.  

    

 
   Het oude kasteel Enguizen, voltooid in 1842; na de Tweede   

    Wereldoorlog door brand verwoest en in 1948 afgebroken 

 

Van het onderste gedeelte, waar vroeger het personeel 

gewoond moet hebben, zijn nu nog muur - en vloerresten 

te zien. De voorkant van het kasteel keek niet uit op het 

dorp, maar op de Vijver. Bij de Vijver staat ook het 
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Jagershuis, dat in 1868 gebouwd is. Het is nu de woning 

van de jachtopziener van Enghuizen. De achterkant van 

het Tuinhuis verschilt nogal wat van de voorzijde waar 

de architect duidelijk meer aandacht aan besteed heeft. 

 

Naast het café op de hoek is een pleintje met een 

muziekkoepel. Hier wo rdt soms nog een concert gegeven 

door de Hummelose muziekvereniging ôde Eendrachtõ. 

Beschermheer van deze vereniging is de heer van 

Enghuizen. De muziekkoepel staat op grond van 

Enghuizen. In het centrum van het dorp staat de kerk. Het 

echtpaar van Heeckeren-Hope, dat het kasteel bouwde, 

liet omstreeks 1830 ook deze kerk bouwen.
i
  

 

     

 
   De Hervorm de kerk van Hummelo met op de achtergrond  

     Hotel De Gouden Karper 

 

In de kerk staan eenvoudige  houten banken die in een 

halve cirkel rond de kansel, links, zijn gebouwd. Rechts 

achterin bevindt zich een overdekte, hoger geplaatste 

loge. Je zit daar wat gemakkelijker dan in de gewone 

banken. Opmerkelijk is wel dat deze loge in tweeën is 

gedeeld door een houten schot. Het ene gedeelte is voor 

de heer van Enghuizen, het andere voor de heer van 

Keppel.
ii
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Op het kerkhof bevindt zich de tombe van het geslacht 

van de van Heeckerens en van de van Rechterens. De 

tombe die  uitsteekt boven de rest van het kerkhof wekt 

de indruk van een bijzondere positie van deze families. 

 

Zowel in de dorpskern als ook in de zogenaamde buiten-

gebieden bevinden zich huizen en boerderijen die 

eigendom zijn of zijn geweest van de heren van 

Enghuizen: het oude doktershuis, de ambtswoning van de 

burgemeester, de  'Vossenplaats', enzovoorts. 

      

 

        De Hervormde kerk van Keppel  

 

Sommige boerderijen, zoals die aan de Broekstraat, zijn 

al in een vroeg stadium (omstreeks 1925)  door Enghuizen 

verkocht. Vaak is de grond waarop een gebouw  staat 

eigendom van Enghuizen geweest of is dat thans nog: de 

grond waarop het garagebedrijf staat, de plaats waar de 

nieuwe wijk H ummelo-Noordhoek gebouwd wordt, de 

plaats waar  de landbouwcoöperatie staat. Namen van 

gebouwen, zoals ôhet Wapen van Heeckerenõ, ôJenaõ, 

ôBautzenõ en ôL¿tzenõ hebben betrekking op historische 

gebeurtenissen waarbij de heren van Enghuizen nauw 

betrokken waren.  

 

In Laag Keppel, aan de linkerkant van de weg Hummelo-

Keppel, staat een kerkgebouw. Deze kerk is gebouwd 



 

 

18 

door de familie van Pallandt, bewoners van kasteel 

Keppel. In Keppel bevindt zich een aantal nieuwbouw-

wijken . Een groot gedeelte van de grond waarop deze 

huizen staan is omstreeks 1950 door kasteel Keppel 

verkocht. Via de van Pallandtlaan kom je bij de van 

Pallandt-kleuterschool. Aan de Rijksweg ligt de Keppelse  

ijzergieterij. In het verleden was de grond waarop de 

gieterij stond eigendom van kasteel Keppel. 

 

Om kasteel Keppel te kunnen zien hoef je niet veel verder 

terug te rijden. Het is een kolossaal gebouw, gelegen 

tussen  twee waterstromen. Bij het kasteel ligt de 

watermolen, waar  vroeger de boeren naartoe moesten 

komen om hun graan te  mogen malen. Het kasteel ligt 

bij de oude dorpskern van Laag Keppel of liever gezegd: 

de dorpskern ligt bij het kasteel. Aan de poort van het 

kasteel vond, ook deze eeuw nog, omstreeks Pasen 

uitdeling van levensmiddelen plaats aan de armen. Die 

armen kwamen vaak van elders. Toch waren er ook 

armen onder het Keppelse volk, maar voor velen was het 

beschamend om aan de poort te verschijnen.  

 

  

Familiewapens van de baronnen van Pallandt (L) en  

van de graven van Rechteren Limpurg (R) 

 

Aan de Eldrikseweg liggen verscheidene boerderijen met 

eromheen uitgestrekte landbouwgronden, deels gepacht 

van kasteel Keppel. Op de begraafplaats van de kerk in 

Hoog Keppel bevindt zich de grafkelder van de familie 

van Pallandt. In Hoog Keppel bevindt zich ook de 

Aardappel Verwerkende Industrie Keppel en Omstreken 

(AVIKO). Het bedrijf is gevestigd in het oude gebouw van 

https://www.google.nl/url?sa=i&rct=j&q=&esrc=s&source=images&cd=&cad=rja&uact=8&ved=0ahUKEwj9xMbZg9LTAhXIYVAKHWhaBlYQjRwIBw&url=https://nl.wikipedia.org/wiki/Wapen_van_Keppel&psig=AFQjCNGAxp2DL-gSwcScbKLXPrW5FSvb6w&ust=1493842634531118
https://commons.wikimedia.org/wiki/File:Van_Rechteren_wapen_1814.svg
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de zuivelfabriek. Deze laatste werd in 1914 gesticht, maar 

werd omstreeks 1960 door fusies  overbodig. De grond 

waarop de AVIKO staat is gepacht van kasteel  Keppel. 
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Hoofdstuk 2: Inleiding op het onderzoek  

 

 

Over het probleemgebied 

 

De gemeente Hummelo en Keppel heeft een van 

oorsprong agrarisch karakter. In deze gemeente bevinden 

zich drie landgoederen. ôDe macht van landgoederen is 

sinds het begin van de feodalisering rechtstreeks of vrij 

rechtstreeks verbonden met de beheersing van de 

bodemõ.
iii
 Wij leiden hieruit af dat de rol die de 

landgoederen in de ontwikkeling van Hummelo en 

Keppel gespeeld heeft van zeer grote betekenis is 

geweest. Wij hebben ons gericht op de twee grootste 

landgoederen in de gemeente. In dit rapport hebben wij 

ons hoofdzakelijk gericht op de vraag: 

 

Welke positie hebben de landgoederen Enghuizen en 

Keppel ingenomen in de gemeente Hummelo en 

Keppel in de periode 1920 tot 1976?  

 

Onder ôpositieõ verstaan wij: de plaats in het veld van 

machtsrelaties binnen de gemeente. Naast de term 

ôpositieõ zullen we ook de termen õrolõ en ôinvloedõ 

gebruiken. Bij onze poging deze vraag te beantwoorden 

hebben wij de volgende beperkingen in acht genomen: 

 

Å  We zullen ons beperken tot de agrarische 

sector, de industriële sector en het 

gemeentebeleid. 

Å  Binnen de gemeente Hummelo en Keppel 

zullen wij ons hoofdzakelijk richten op de 

dorpskernen Hummelo, Laag Keppel, Hoog 

Keppel en de buurtschap Eldrik (zonder een 

kern). 

Å De tijdafbakening 1920-1976 dient niet exact 

te worden opgevat; het is een globale 

afbakening. Bij de keuze voor ons startpunt 

1920 hebben wij ons vooral laten leiden door 

de mate waarin materiaal voor ons 

beschikbaar was. 
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Wij hebben tijdens ons onderzoek meerdere malen 

gebruik kunnen maken van het boek ôDe oude 

plattelandsbeschavingõ van dr. A. J. Wichers. Wij hebben 

echter, in tegenstelling tot Wichers, een kleinschalig 

onderzoek gedaan. Wij halen Wichers hier en daar aan 

wanneer we een vergelijking van de plaatselijke situatie 

met het nationale, grootschalige niveau  kunnen trekken. 

Maar wij gaan hoofdzakelijk in op de plaatselijke situatie 

aan de hand van informatie verzameld tijdens onze 

veldperiode. 

    

                            

  Lagere school ôLaag-Keppelõ in 1910 

 

Voorts hebben wij ons daar waar mogelijk aan een 

tijdvolgorde gehouden om de overzichtelijkheid te 

bevorderen. Wij hebben aanvankelijk de bedoeling 

gehad om aan beide landgoederen evenveel aandacht te 

besteden. In de loop van het onderzoek is echter 

gebleken dat wij ten aanzien van het landgoed Keppel 

beduidend minder informatie verzameld hadden. 

Vandaar dat het accent is komen te liggen op het 

landgoed Enghuizen te Hummelo. 

 

Wij hebben ons rapport als volgt ingedeeld. Eerst willen 

wij de positie van de beide landgoederen tot 1938 in het 

kort ter sprake brengen. Vervolgens komen wij bij het 

meest uitgebreide hoofdstuk van dit rapport: de 

agrarische sector. De landbouw is de belangrijkste sector 
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met betrekking tot de landgoederen. Daarna willen wij in 

het volgende hoofdstuk de invloed van landgoed Keppel 

op de ontwikkeling van twee industriële bedrijve n 

bekijken. Het daarop volgende hoofdstuk gaat over het 

gemeentebeleid. De invloed van de landgoederen op de 

gemeentepolitiek komt hier aan de orde. In het laatste 

hoofdstuk volgen enkele algemene conclusies. Maar 

voordat wij tot de inhoudelijke stukken ko men willen wij 

in deze inleiding nog ingaan op onze onderzoeks-

gegevens zelf. Wij willen aangeven hoe wij tot dit 

onderzoek en tot de bepaling van het  uiteindelijke 

probleemgebied zijn gekomen (de verantwoording) en 

hoe wij aan on ze resultaten zijn gekomen (de 

methodiek). W e eindigen de inleiding met enige 

algemene gegevens over Hummelo en Keppel die nodig 

zijn voor de volgende hoofdstukken.  

 

Verantwoording  

 

In de zomer van 1976 ontstond bij de drie schrijvers, 

studenten in de culturele antropologie te Utrecht, het 

idee om gezamenlijk te gaan werken aan het verplichte 

onderdeel ôleeronderzoek' ten behoeve van het 

kandidaatsexamen. Een leeronderzoek is, zo schrijft de 

studiegids, een onderdeel dat dient om de in de eerste 

twee jaar van de studie gevormde kennis te leren 

toepassen in een veldsituatie. Het onderdeel beoogt 

specifiek : 

 

Å Een dieper inzicht te verschaffen in het 

toepassen van methoden en technieken van 

sociaalwetenschappelijk onderzoek. 

Å Het in contact komen met een concreet 

probleemgebied en het in de praktijk leren 

vertalen hiervan in onderzoekstermen. 

Å Het zich bekwamen in het trekken van 

beleidslijnen op basis van verricht 

onderzoek.
iv
 

 

Gewapend met deze vereisten kun je daarna aan de slag 

gaan. Van de kant van het instituut worden altijd enkele 
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onderzoeken aangeboden. Wij hebben echter gekozen 

voor een eigen onderzoeksopzet. De reden van onze 

keuze hiervoor is eenvoudig; het onderzoeksterrein dat 

wij kozen sprak ons meer aan dan de andere 

onderzoeksterreinen. Twee andere redenen zijn: de 

noodzaak het onderzoek in korte tijd te verrichten en de 

wens om nu eens een bepaalde opdracht geheel naar 

eigen ideeën en inzichten tot een goed einde te brengen. 

Natuurlijk hebben wij van diverse kanten adviezen 

gehad, die ons hielpen de juiste koers te houden. 

 

Nu de vraag ôwaarom een onderzoek?õ min of meer 

beantwoord is, zou men zich kunnen afvragen: waarom 

juist dit  onderzoek? Om deze vraag uitgebreid te kunnen 

beantwoorden is een grotere kennis van het onderzoeks-

terrein vereist dan die wij in dit kader kunnen bieden. 

Daarom volstaan wij met de volgende opmerkingen. 

 

Een van de drie schrijvers bracht zijn jeugd door in de 

gemeente Hummelo en Keppel. Door zijn ervaring in de 

gemeente was hij goed op de hoogte van een aantal 

zaken die ter plaatse speelden. Beide andere schrijvers 

waren al diverse malen in de gemeente Hummelo en 

Keppel geweest en waren niet alleen getroffen door de 

landelijke omgeving, maar waren tevens van diverse 

interessante vormen van ôdorpsgebeurenõ op de hoogte 

geraakt. 

 

In de periode waarin we aan ons onderzoek moesten 

gaan denken, lazen wij het boek van Lodewijk Brunt 

ôStedeling op  het plattelandõ dat de problematiek rond 

de vestiging van de vele nieuwe inwoners in een kleine 

gemeente met een kern van autochtone bewoners als 

thema heeft.
v
 Een vergelijking met de gemeente 

Hummelo en Keppel lag voor de hand. Ook hier een 

oude kern van oorspronkelijke bewoners en een aantal 

nieuwe woningen, waarin in korte tijd mensen, die niet 

uit de gemeente afkomstig zijn, gingen wonen. Ook in 

deze gemeente zouden problemen rond nieuwkomers en 

autochtonen kunnen voorkomen, waarvoor wel 
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aanwijzingen bestaan. De belangstelling voor het 

gebeuren in de gemeente Hummelo en Keppel, interesse 

voor het probleemgebied dat in Stroomkerken
vi
 speelt en 

het idee om datzelfde probleemgebied in een andere 

gemeente te bekijken, zijn de redenen voor de keuze van 

ons onderwerp geweest. 

     

 

   Schietvereeniging Olden-Keppel in 1924 

 

Hoewel over de gemeente Hummelo en Keppel veel 

geschreven is, hebben wij weinig literatuur voor ons 

onderzoek kunnen vinden. Een werk dat een licht werpt 

op de sociale structuur, of enkele aspecten daarvan is ons 

niet bekend, hoewel het boek van Westerbeek van Eerten 

hiertoe wel een aanzet vormt.  Je kunt je afvragen: is de 

gemeente in sociologische zin dan zo weinig interessant 

dat het niet de moeite waard is er iets over te schrijven? 

Wij zijn stellig van mening dat Hummelo en Keppel de 

moeite waard zijn.  

 

Eigenlijk is het aantal te onderzoeken probleemgebieden 

niet te overzien. Toch willen wij e r een aantal  noemen: 

 

¶ Het vestigingsprobleem  

¶ De uitbreidingsplannen 

¶ De middenstand  

¶ Het autochtonen/allochtonen probleem  

¶ De vergrijzing 
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¶ De kerk 

¶ De buitenlandse werknemers 

¶ De kwijnende industrie 

¶ De landbouwproblematiek  

 

Ons materiaal is voor het grootste gedeelte afkomstig van 

de inwoners van de gemeente zelf. Het is ons streven dit 

materiaal te bundelen, van commentaar te voorzien en 

het vervolgens naar de ôeigenaarsõ te laten terugvloeien. 

Wij hebben  niet de pretentie de absolute waarheid te 

verkondigen maar slechts onze indruk weer te geven. 

Onze methoden zijn geen methoden die iets ôbewijzenõ 

maar die slechts een waarschijnlijkheid kunnen 

aangeven.
vii

 Wij hebben dan ook getracht alleen dat weer 

te geven, wat ons zeer waarschijnlijk lijkt. Het doel dat 

wij met ons rapport willen bereiken is tweeledig:  

 

¶ Het belichten van een aantal belangrijke sociale 

verhoudingen in de gemeente Hummelo en 

Keppel ten behoeve van de bevolking ter plaatse 

en ook, daaruit voortkomend,  voorzien van een 

aantal persoonlijke visies van de onderzoekers; 

deze persoonlijke visies hebben het doel de 

bevolking van Hummelo  en Keppel te laten zien 

hoe buitenstaanders hun samenleving waarnemen 

en interpreteren. 

¶ Het leveren van een bijdrage, in de vorm van een 

studie  op kleine schaal, aan de plattelands-

sociologie, waarbij onze  eigen inzichten een 

ruime plaats krijgen. 

 

Thans zullen wij iets nader ingaan op de geschiedenis van 

de vaststelling van ons probleemgebied. Eerder al wezen 

wij erop dat o nze aandacht getrokken was door het werk 

van  Lodewijk Brunt, dat de nieuwkomers/autochtonen 

problematiek in Stroomkerken behandelt. Naar aanlei-

ding van ons idee dezelfde problematiek voor Hummelo 

en Keppel te gaan onderzoeken, formuleerden wij een 

probleemstelling die als leidraad voor het onderzoek 

moest fungeren. Na een verblijf van enkele dagen in de 

gemeente, waarbij wij een aantal oriënterende 
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gesprekken hadden, werd steeds duidelijker dat de 

problematiek rond de nieuwkomers weliswaar speelde, 

maar dat ze minder ingrijpend leek dan in Stroomkerken, 

De redenen daarvoor hebben wij niet nauwkeurig 

onderzocht, maar ze moeten voornamelijk liggen in het 

feit dat nieuwkomers in Hummelo en Keppel hoofd -

zakelijk oudere, vaak gepensioneerde mensen zijn, die 

niet zo'n behoefte hebben zich te laten gelden in de 

gemeenschap als de ôRotterdammersõ in Stroomkerken.  

 

Tegelijkertijd met het op de achtergrond raken van het 

nieuwkomersprobleem, werd een ander probleemgebied 

voor ons duidelijker. Later zouden we de uitspraak 

vernemen ôje hoeft maar een half uur bij iemand te zijn, 

of er wordt al over de graaf gesprokenõ. Wij zelf 

ondervonden de geldigheid van deze uitspraak al in de 

eerste dagen. Zelfs al richten wijzelf het gesprek niet naar 

het probleemgebied rond de landgoederen (het was 

immers niet het gebied, dat  wij zouden onderzoeken) 

toch kwamen onze informanten er telkens op uit. Het 

werd ons dan ook al na een kleine week duidelijk, dat de 

landgoederen in de gemeente Hummelo en Keppel  een 

zwaar stempel op de gemeenschap hebben gedrukt en 

nog drukken. 

 

Het feit dat, voor zover ons bekend, vrijwel nooit iets  

geschreven is over de rol van de landgoederen in 

Hummelo en Keppel en het niet zo sterk levende 

probleem van de nieuwkomers/autochtonen, deed ons 

besluiten het roer om te gooien en de steven te wenden 

in de richting van de landgoederen. 

 

We spraken zojuist over ôeen zwaar stempel drukken op 

de gemeenschapõ. Wat dit in de praktijk betekent, zullen 

wij in de loop van ons verslag proberen duidelijk te 

maken. Dat het bestaan van de landgoederen van grote 

betekenis is en was voor de ontwikkeling van de 

gemeenschap kunnen wij nu wel vaststellen. Hiermee is 

dan tevens de relevantie van deze  probleemstelling 

aangegeven: een instelling, die zoõn belangrijke rol speelt 
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in de ontwikkeling van een gemeenschap verdient een 

onderzoek. In de volgende paragraaf, willen wij iets 

zeggen over de manier waarop wij ons onderzoek 

hebben verricht. 

    

 

          Ingang van Keppel in 1905 

 

Methodiek  

 

Wij gaan nu in op de wijze waarop wij de informatie 

voor dit rapport verzameld hebben en op de procedure 

die wij tijdens ons onderzoek hebben gevolgd (soms 

hebben moeten volgen) om deze informatie te krijgen. 

Deze zogenaamde ômethodiekõ is een belangrijk onder-

deel van alle wetenschappen. 

 

De onderzoeksopzet  

 

Onze onderzoeksopzet is tamelijk ongestructureerd 

geweest zodat de mogelijkheid tot wijziging tijdens het 

onderzoek bleef bestaan. Deze speling in onze 

onderzoeksopzet heeft voordelen gehad. Dit blijkt alleen 

al uit de reeds eerder vermelde wijziging van de 

probleemstelling, die wij noodzakelijk achtten na ons 

twee weken georiënteerd te hebben in Hummelo en 

Keppel. Hadden wij deze wijziging niet aangebracht en 

waren we ons blijven richten op de relaties tussen 

nieuwkomers en autochtonen, dan hadden we, naar ons 
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gevoel, een voor deze  gemeente sociaal minder belang-

rijk onderwerp aangepakt dan we nu gedaan hebben. 

Mede gezien het voorafgaande, vinden  wij een 

ongestructureerde opzet een aanvaardbare methode.
viii

 

Voor zover wij het konden overzien was deze opzet voor 

ons onderzoek zelfs de beste. 

 

Wij hebben eerder gewezen op een zekere bekendheid 

met  Hummelo en Keppel. Dit heeft mogelijk bijgedragen 

tot een grote bereidheid van de informanten om 

medewerking aan het onderzoek te verlenen. Wij hebben 

een groot deel van het materiaal, verwerkt in dit rapport, 

verzameld via de methode van de participerende 

observatie.
ix
 Maar wij kunnen ons er niet op beroepen 

dat wij alleen gebruik gemaakt hebben van deze 

methode. Onze deelname aan het groepsleven had 

slechts een duur van anderhalve maand. Verder heeft de 

deelname aan activiteiten in de gemeente zich niet veel 

verder uitgestrekt dan het  bezoeken van een nieuw-

komersbijeenkomst, het bezoeken van  diverse sociëtei-

ten, het bijwonen van een raadsvergadering en van de 

jaarlijkse uitvoering van de muziekvereniging ôde 

Eendrachtõ en regelmatig caf®bezoek. Onze observatie 

bestond voor het grootste gedeelte uit het voeren van 

gesprekken.
x
 De gesprekken hadden een vrij open 

karakter; de voorbereiding van een gesprek beperkte zich 

veelal tot het bepalen van de richting, waarin wij het 

gesprek wilden hebben door van tevoren slechts een 

aantal onderwerpen op papier te  zetten. De gesprekken 

werden aan het einde van onze periode in Hummelo en 

Keppel steeds gerichter. Wij merkten dat registratie-

technieken als bandopnames en notities het gesprek vaak 

ongunstig beïnvloedden. Wij zijn ons later dan ook meer 

gaan richten op registratie na afloop van een gesprek. Een 

nadeel hiervan is, dat de gesprekken minder nauwkeurig 

wor den vastgelegd dan wanneer directe registratie 

plaatsvindt. 

 

Naast de methode van de participerende observatie 

hebben wij in Hummelo en Keppel zelf de nodige litera -
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tuur (grotendeels regionaal of plaatselijk gericht) 

doorgenomen: pachtcontracten, raadsstukken, gegevens 

van het CBS en diverse notulen. Ook algemene 

literatuurstudie ter plaatse bleek hier en daar 

noodzakelijk. Bij onze aandacht voor de pachtsituatie van 

heden was een intensieve bestudering van de Pachtwet 

'58 onmisbaar.  
 

De ethiek 

 

Aan het begin van dit gedeelte van de inleiding hebben 

wij geschreven over de procedure die wij in ons 

onderzoek hebben gevolgd (soms hebben moeten 

volgen) voor de verzameling van informatie. Uit het 

gedeelte tussen haakjes ôsoms hebben moeten volgenõ 

blijkt een bepaalde noodzaak. Deze noodzaak heeft 

vooral betrekking op de ethische overwegingen die tot 

deze gedwongenheid leidden in de periode te Hummelo 

en  Keppel en tijdens de verwerking van het materiaal. 

               

 

    Muziekvereniging De Eendracht met bieleman  

    bij kasteel Enghuizen, Hummelo  

 

De onderzoekstechniek van de participerende observatie 

vindt zijn oorsprong in de spionage.
xi
 Participerende 

observatie is bij uitstek geschikt om te kijken achter de 

schermen en de domeinen van de samenleving te 
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onderzoeken die de betrokkenen zelf liever verborgen 

houden.
xii

 Voor ons geldt niet dat wij ons spionnen 

voelden, maar we kregen  af en toe wel het gevoel 

pottenkijkers te zijn. Eén van de bijverschijnselen van de 

participerende observatie is dat de onderzoeker zich in 

hoge mate vereenzelvigt met zijn onderzochte groep.
xiii

 

Als wij ons vereenzelvigden met de betrokken persoon of 

groep was dat gemakkelijk, wanneer wij onze 

overeenkomst van onze eigen opvattingen voelden met 

deze groep of persoon. Moeilijker was het, wanneer we 

ons moesten proberen te vereenzelvigen met de 

informant of groep, die er totaal andere opvattingen op 

nahielden. Hier moesten wij voor een betere informatie -

winning soms bevestigend gedrag tonen.
xiv

 

 

Verder hadden wij in het veld wel eens te maken met 

'onderonsjesõ, informatie die wij niet verder mochten 

doorspelen. Soms was juist deze informatie belangrijk 

voor ons. Dit laatste  hebben wij ons nog sterker 

gerealiseerd bij het schrijven van het rapport. Het zijn 

vooral ethische overwegingen geweest die  hier en daar 

tot weglating of afzwakking van gedeelten van de tekst 

van het rapport hebben geleid. Deze ethiek en de 

consequenties die wij daaraan verbonden hebben, vinden 

hun oorsprong in de vriendschappelijke en vertrouwe-

lijke relaties die wij met vele van onze informanten 

hebben opgebouwd. Ook heeft dit ertoe geleid dat wij 

vele van hen meenden te moeten beschermen tegen 

hetgeen zij hebben verteld. Vandaar dat wij een enkele 

keer een schuilnaam gekozen hebben voor onze 

informanten.  Tenslotte zullen wij in deze inleiding enige 

voor dit rapport noodzakelijke basisinformatie geven.   

 

Enige gegevens over de gemeente Hummelo en Keppel 

 

De gemeente Hummelo en Keppel ligt in de 

stedendriehoek Doetinchem-Doesburg-Zutphen in de 

Gelderse Achterhoek. De streek waarin de gemeente ligt 

heeft een voornamelijk agrarisch karakter; de akkers en 

weilanden worden afgewisseld door bossen. De 
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gemeente Hummelo en Keppel is een van de vele kleine  

kernen met minder dan 5000 inwoners. In het midden 

van de jaren zestig waren er zo'n 3500 van zulke kleine 

kernen in Nederland.
xv

 De gemeente Hummelo en 

Keppel is voor een aantal voorzieningen, zoals 

bijvo orbeeld ziekenhuizen en voortgezet onderwijs, 

vooral aangewezen op Doetinchem. De gemeente 

bestaat uit de dorpen Hummelo, Laag Keppel,  Hoog 

Keppel, Drempt en de buurtschap Eldrik. 

   

   

Oogstfeest in Keppel: het wannen van graan 

 

Een kort overzicht van het inwonertal van de 

gemeente:
xvi

 

 

Jaar Aantal inwoners 

1930 3118 

1947 3494 

1969 3681 

1975 4404 

 

De agrarische sector en de industriële sector nemen in dit 

rapport een belangrijke plaats in. Het lijkt ons dan ook 

wenselijk een kort overzicht te geven waarin deze beide 

sectoren in de beroepsbevolking geplaatst worden.
xvii
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Jaar % Beroepsbevolking  werkzaam in de sector 

Agrarische sector Industriële sector 

1930 60%  10% 

1947 47% 18% 

1960 37% 13% 

1975 25% onbekend 

 

In de gemeente Hummelo en Keppel zijn drie 

landgoederen: Enghuizen, Keppel en De Ulenpas. De 

totale oppervlakte van de gemeente bedroeg in 1972 

4325 hectare. Enghuizen bezat toen ruim 1000 hectare, 

het landgoed Keppel eveneens ruim 1000 hectare en De 

Ulenpas 200 hectare.
xviii

  

 

     

          Kasteel De Ulenpas in HoogKeppel. Door brand verwoest in 1965 

 

Dit betekent dat in 1972 meer dan de helft van de 

oppervlakte van de gemeente  eigendom was van de drie 

landgoederen. In het begin van deze eeuw was het 

eigendom van de landgoederen aanzienlijk groter (we 

hebben geen exacte getallen) dan in 1972; in het heden is 

het eigendom van de landgoederen minder dan in 1972. 

In de afgelopen vijftig jaar zijn de landgoederen dus 

kleiner geworden. De voornaamste oorzaak van deze 

verkleining zijn overervingen met daaraan verbonden 

hoge successieverplichtingen voor de erfgenamen. Om 
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aan deze verplichtingen te kunnen voldoen werd er vaak 

gedwongen verkocht. 

 

Er is altijd een aanzienlijk gedeelte van de grond van de 

landgoederen verpacht geweest aan boeren. In 1930 

waren er  ongeveer 70 boeren die pachtten van 

Enghuizen. Nu zijn dat er nog maar zo'n 35, terwijl 

landgoed Keppel er nog ongeveer  15 heeft. 

 

Tot aan de tweede wereldoorlog bestond de agrarische 

sector in Hummelo en Keppel voornamelijk uit 

gemengde bedrijven. Tijdens en na de oorlog begonnen 

de landbouwbedrij ven zich te specialiseren. Nu zijn de 

meeste boeren in hoofdzaak melkveehouders. Een klein 

aantal boeren is akkerbouwer. Ook is er nu in de 

gemeente een klein aantal varkensbedrijven. 

  

Tot aan de tweede wereldoorlog bestond de agrarische 

sector in Hummelo en Keppel voornamelijk uit 

gemengde bedrijven. Tijdens en na de oorlog begonnen 

de landbouwbedrij ven zich te specialiseren. Nu zijn de 

meeste boeren in hoofdzaak melkveehouders. Een klein 

aantal boeren is akkerbouwer. Ook is er nu in de 

gemeente een klein aantal varkensbedrijven. 

 

De industriële sector is in de gemeente Hummelo en 

Keppel altijd relatief klein geweest. De grootste bedrijven 

in de gemeente zijn de ijzergieterij die sinds 1794 in Laag 

Keppel gevestigd is en de AVIKO, die sinds 1963 in Hoog 

Keppel gevestigd is. In dit rapport zullen wij ons op deze 

twee bedrijven richten. 

 

Het derde gebied waar wij ons op zullen richten, is het 

gemeentebeleid. Hieronder volgt een overzicht van de 

zetelverdeling in de gemeenteraad.
xix
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      Zetelverdeling in de gemeenteraad van Hummelo en Keppel 1931-1974
xx

 

 

Tenslotte nog één opmerking: het overgrote deel van de 

bevolking van Hummelo en Keppel behoort tot de 

Nederlands Hervormde Kerk (in 1930 ongeveer 77%; in 

1976 ongeveer 70%.
xxi
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1931 2 2 - 3 4 - - - 11 

1935 1 2 - 3 3 2 - - 11 

1939 1 2 - 2 2 2 2 - 11 

1946 2 2 - 2 - 4 - 1 11 

1949 2 3 - 2 - 4 - - 11 

1953 2 3 - 2 - 4 - - 11 

1958 2 3 - 2 - 4 - - 11 

1962 2 3 - 2 - 4 - - 11 

1966 2 3 - 2 - 4 - - 11 

1970 2 3 - 2 - 4 - - 11 

1974 - - 4 23 - 4 - - 11 
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Hoofdstuk 3: De land goederen Keppel en 

Enghuizen vóór 1938 

 

 

Inleiding 

 

In dit hoofdstuk willen wij in het kort aangeven welke 

invloed de landgoederen hebben gehad op de 

dorpsgemeenschap van Hummelo en Keppel in de 

periode van ongeveer 1900 tot 1938. Voor Hummelo 

willen wij daarbij speciaal ingaan op de relatie tussen de 

gravin en haar personeel. Het voornaamste doel van dit 

hoofdstuk is het weergeven van een sfeer. Wij achten dit 

wenselijk om de volgende hoofdstukken beter te kunnen 

plaatsen. 

 

Keppel   

 

ôAan ôt eind van de dorpsstraat is tussen zware steenen palen, 

met de wapens van Keppel en Pallandt versierd, de groote 

oprijlaan naar het kasteel. Een tuinmanstelg brengt ons door het 

deftige park, vol eiken en beuken, platanen en kastanjes, naar 

het huis, dat in een ruimen, van eikenlanen omringden vijver 

ligt. Het vroegere voorplein met de nevengebouwen, eertijds 

eveneens uit een gracht oprijzend en alleen door een brug te 

bereiken, is veranderd in een sierlijken aanleg met gras- en 

bloemperken, sparren en kastanjes, bruine beuken en  slanke 

populieren. Alleen een oude toren bij den stal is er nog over. 

Dat is de ôdieventorenõ en daar binnen worden nog eenige 

strafwerk tuigen bewaard, uit den tijd, toen Keppel een hooge 

heerlijkheid was en eigen halsrecht had.õ 

 

Craandijk: In den Geldersche Achterhoek, 1886 

 

In Keppel heeft de familie van Pallandt haar stempel 

gedrukt op de gemeenschap. Het belangrijkste bouwwerk 

in de dorpskern is nog steeds kasteel Keppel. Aan het 

begin van deze eeuw waren vrijwel alle gebouwen in het 

dorp eigendom van de familie. Voorts hebben de van 

Pallandts een kerk en een school laten bouwen. Ook een 

gedeelte van de gezondheidszorg is door de van Pallandts 
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in het leven geroepen: de eerste wijkzuster werd door de 

familie van alle behoeften voorzien. Zelfs haar fiets werd 

door hen betaald. ôDe familie heeft veel voor de 

gemeenschap gedaanõ, aldus een van onze informanten. 

 

 
Kasteel Keppel 

 

Hoe gedroeg men zich in het dagelijks leven ten opzichte 

van de barones? Het verhaal gaat dat een woning, die 

niet het eigendom was van de toenmalige barones, te 

koop werd aangeboden. Een inwoner van Keppel wilde 

dit huis graag kopen. Nog voordat hij in staat was 

geweest een bod te doen, bleek het huis al aan de barones 

verkocht te zijn. In zijn teleurstelling maakte hij de 

barones in de dorpsstraat uit voor alles wat slecht was. 

Binnen korte tijd was deze persoon met zijn spulletjes uit 

Keppel verdwenen. 

 

Deze barones liet dicht bij het kasteel een kerkje bouwen. 

õAls de barones ôs zondags naar de kerk ging, dan week 

het volk voor haar uiteenõ, hoorden wij van een van onze 

informanten. Eenzelfde vorm van eerbetoon trof fen wij 

aan in de verhalen over de kleuterschool die naar haar 

genoemd is. Soms kwam zij hier op bezoek. De kinderen 

stonden dan keurig in rijen opgesteld, de meisjes met de 

handen op de rug, de jongetjes met de petten in de hand.  

 

http://www.google.nl/url?sa=i&rct=j&q=&esrc=s&source=images&cd=&cad=rja&uact=8&ved=0ahUKEwj3kdm2rN3TAhWRIVAKHZv3D3UQjRwIBw&url=http://rijksmonumenten.nl/monument/528692/kasteel-keppel:-hoofdgebouw/laag-keppel/&psig=AFQjCNFR81Gxk1O4AoIhCKdGS6rOOZf7bQ&ust=1494231231178690
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Met deze korte beschrijvingen hebben wij een indruk 

gegeven van de positie van de familie van Pallandt in het 

begin van deze eeuw; vele gebouwen en grond in 

eigendom van de familie en een grote mate van eerbied 

en ontzag voor de familie. Deze situatie zette zich voort 

in de volgende generaties.  

 

Baron van Pallandt 

was een gezaghebbend 

figuur. Niet alleen was 

hij eigenaar van zeer 

veel grond en eigenaar 

van een groot deel van 

de woningen, hij stond 

ook aan het hoofd van 

de kerkvoogdij en was 

gedurende een aantal 

jaren gemeenteraads-

lid.  Uit verhalen maak-

ten wij op dat men 

voor deze baron en 

zijn echtgenote waar-

dering had, maar dat 

er tevens een afstand 

bleef bestaan tussen de 

familie van Pallandt en de bevolking van Keppel, al 

waren de baron en zijn vrouw vergeleken met de vorige 

Vrouwe van Keppel een stuk moderner. Westerbeek van 

Eerten bevestigt deze vernieuwing: ôNa het heengaan van 

de oude slotvrouwe werd haar kleinneef R. van Pallandt 

de Heer van Keppel. Een fleurig jong gezin deed zijn 

intrede op het kasteel, waarmee het feodalisme een 

verjongingskuur deed.õ Bij deze vernieuwingen speelden 

persoonlijke karaktereigenschappen van de baron mee. 

 

In het algemeen kan men stellen dat de persoonlijke 

karaktereigenschappen van de landgoedeigenaren 

(eigenaressen) meespeelden in de relatie tussen dorps-

gemeenschap en landgoed. Zo verschilden barones van 

Pallandt en gravin Van Rechteren (zie volgende 

Reinhard baron van Pallandt (1888-1938), Heer van 

Keppel, wethouder en opperkerkvoogd  
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paragraaf) van karakter. Ondanks deze verschillen was de 

houding van de dorpsgemeenschap in Hummelo ten 

opzichte van de gravin in grote lijnen dezelfde als die van 

de dorpsbewoners in Keppel; een houding van ontzag en 

gehoorzaamheid. Dit overeenkomstig gedrag in 

Hummelo werd in vele gesprekken met onze informan-

ten bevestigd. Nog sterker is deze houding waar te nemen 

als de dorpsbewoners op het kasteel zelf werkten. Het 

volgende gedeelte gaat in op die houding: de relatie van 

de gravin met haar personeel op Enghuizen. 

 

Hummelo 

 

ôIn 1835 was het prachtige kasteel voltooid. 't Is een groot, 

vierkant gebouw, in Italiaanschen stijl, van rooden baksteen met 

zandsteenen onderpui, pilasters en lijsten. De hoofdingang is in 

het park tegenover den grooten vijver, onder een balkon, door 

zes statige zuilen gedragen, langs een langzaam glooiend terras, 

dat door rijtuigen bereden kan worden. Aan beide zijden van 

dezen fraaien oprit staan colossale steenen leeuwen en langs de 

kanten prijkt een keur van bloemen. Vijf openslaande 

glasdeuren, op het terras uitkomende, leiden naar de ruime, 

schoone vestibule, waaromheen de benedenkamers liggen en 

waaruit een kostbare mahoniehouten trap naar de 

bovenverdieping voert. Achter de vestibule ligt de groote zaal, 

verlicht door een vijftal ramen in den achtergevel naar de zijde 

van het dorp, insgelijks onder een deftig balkon en uitkomende 

op een terras, van waar het oog de groote weide achter het 

huis, den Zutfenschen weg, de akkers en de bouwlanden, den 

Hummelschen kerktoren en molen, van de Keppelsche bossen 

en meer nabij de pastorie aan de eikenlaan en de boerderij en 

in het veld overziet (.... ). Schilderijen, marmeren tafels, 

mozaïekwerk en pronkstukken van gesneden hout versieren de 

zaal. De overige vertrekken van de bel-étage en van de 

bovenverdieping zijn allen ruim en vierkant, vooral de 

bovenzaal is een schoone kamer, maar wij ontmoeten er verder 

geen belangrijke voorwerpen. Aan alle zijden is het uitzicht 

heerlijk in het park en op de velden en weiden van het dorp. 

Het ruime onderhuis met zijn langen dwarsgang bevat natuurlijk 

de noodige keukens, kelders en dienstbodenvertrekken, en het 
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geheel vormt inderdaad een  vorstelijke woning, wier 

wedergade althans in den tijd der stichting in ons land niet werd 

gevondenõ.              

 

Craandijk: In den Geldersche Achterhoek, 1886 

 

De rijkdom om en vooral in het kasteel was echter 

indrukwekkender dan uit deze beschrijving blijkt. Op het 

kasteel vonden heel wat mensen werk; zij bevolkt en de 

ônoodige keukens, kelders en dienstbodenvertrekkenõ.  

  

  
            De Pastorie, Hummelo 

 

Deze situatie bestond in het begin van deze eeuw nog: in 

die tijd was baron Henri Van Heeckeren eigenaar van het 

landgoed. Na het overlijden van deze baron in 1924, 

kwam zijn nicht, de gravin van Rechteren Limpurg, later 

baronesse van Haersholte met haar drie kinderen naar 

Enghuizen. Na haar dood werd dit landgoed met de twee 

andere landgoederen (ôelders gelegenõ) die zij bezat over 

haar drie kinderen verdeeld. We gaan hier in het kort in 

op de relatie tussen de gravin en haar personeel. 

 

Door onze informan ten werd de gravin beschreven als 

een tamelijk overheersende vrouw, die eigenlijk het hele 

dorp regeerde. Het personeel bestond uit zoõn twaalf 

mensen, waaronder een huisknecht, een boswachter, 
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